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گروه علمی و آموزشی- نتایج یک مطالعه جدید 
نشان می دهد بر خلاف نظریه کنونی، پوسته و گوشته 
زمین به طور همزمان رشــد کرده اند. پژوهشــگران 
می گویند این یافته می تواند به حل یک معمای اساسی 
در مورد سیاره ما کمک و همچنین نحوه شکل گیری 
ســیارات دیگر را روشــن کند. یک مطالعه جدید به 
رهبری پژوهشگران دانشگاه ایالتی پن)Penn(، یک 
نظریه رایج را که می گوید پوسته زمین حدود ۳ میلیارد 
ســال پیش به سرعت شــکل گرفته و سپس رشد آن 
کند شــده، به چالش کشــیده است.این مطالعه که در 
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منتشــر شده است، نشــان می دهد که پوسته زمین به 
مدت میلیاردها سال به تدریج به تکامل خود ادامه داده 

و با لایه گوشته زیر آن هماهنگ شده است.
پژوهشگران می گویند، این یافته می تواند به حل 
یک معمای اساسی در مورد سیاره ما کمک کند و نحوه 

شکل گیری سیارات دیگر را نیز روشن کند.
نظریه کنونی

براســاس نظریه موجــود، زمین تــا ۳ میلیارد 
ســال پیــش، یک ســیاره راکــد و بــدون فعالیت 

تکتونیکی)زمین ساخت صفحه ای( بوده است.
جسی ریمینک، استادیار علوم زمین و نویسنده 
اصلــی این مطالعه گفت: با این حال، مطالعه جدید ما 

نشان می دهد که اینطور نیست.
پژوهشــگران برای آزمایش این نظریه از پایگاه 
داده بزرگی متشکل از بیش از ۶۰۰ هزار نمونه از سوابق 
ســنگی زمین اســتفاده کردند که توسط دانشمندان 
سراسر جهان از نظر محتویات ژئوشیمیایی و قدمت 

تجزیه و تحلیل شده است.
پژوهشگران می گویند، این سوابق سنگی نسبت 
به ســوابق کانی که برای حمایت از نظریه تشــکیل 
سریع استفاده شده اســت، قابل اعتمادتر است، زیرا 
در آن مقیاس های زمانی حساس تر است و سوگیری 

کمتری دارد.
پژوهشــگران روش جدیــدی را برای تخمین 
میزان بازســازی و اصلاح سنگ های آذرین موجود 
در ایــن پایگاه داده در طول زمان توســط فرآیندهای 
مختلف مانند هوازدگی، فرسایش، رسوب گذاری یا 
ذوب مجدد توسعه دادند. آنها از داده های تجربی برای 
نشان دادن اینکه چگونه یک سنگ یکسان می تواند به 
طرق مختلف در طول زمان تغییر کند، استفاده کردند 
و ســپس از ابزارهای ریاضی برای محاســبه نسبت 

رسوبات در هر نمونه سنگ استفاده کردند.
آنها با اســتفاده از این اطلاعات، نرخ بازیابی را 
در ســوابق سنگ محاسبه کردند و سپس منحنی رشد 
پوسته زمین را محاسبه کردند که نشان می دهد در طول 

زمان چقدر پوســته جدید به زمین اضافه شده است. 
آنها این منحنی را با منحنی به دســت آمده از ســوابق 

معدنی توسط کارشناسان دیگر مقایسه کردند.
نتیجه شــگفت انگیز بود. منحنی رشد پوسته بر 
اساس سوابق ســنگ با منحنی رشد گوشته مطابقت 
داشت که نشان دهنده همبستگی بین این دو لایه است. 
این با ایده تغییر ناگهانی در رشــد پوســته زمین در ۳ 
میلیارد سال پیش در تضاد است و از تکامل تدریجی 

پوسته و گوشته پشتیبانی می کند.
ریمینــک می گوید ایــن اولین بار نیســت که 
دانشــمندان زمین شناسی ســناریوی رشد تدریجی 
پوسته را پیشنهاد می کنند، اما این اولین باری است که 

با سوابق سنگ شناسی پشتیبانی می شود.
وی افزود که این مطالعه درک ما را از چگونگی 
شــکل گیری و تغییر ســیاره ما در طــول زمان بهبود 
می بخشــد، اما قطعی نیســت. وی ادامــه داد: هنوز 
شــکاف های زیــادی در داده ها و عــدم قطعیت در 
روش ها وجود دارد. ریمینک همچنین گفت که تجزیه 
و تحلیل بیشــتر داده های موجود می تواند به کشف 
سیارات دیگر، مانند زهره که فاقد صفحات تکتونیکی 
هستند و می تواند شبیه به زمین اولیه باشد، کمک کند.

وی همچنین یک سوال جالب را مطرح کرد. این 
که چه زمانی و چرا زمین و زهره متفاوت شــدند؟ او 
گفت که این نرخ رشــد پوسته تاثیر زیادی در این امر 
دارد. این به ما می گوید که چگونه و چرا ســیارات در 

مسیرهای مختلف تکامل یافته اند.
این مطالعه توسط پژوهشــگران دانشگاه های 
کبِکِ در مونترال کانادا، لیون فرانســه و آلبرتای کانادا 
انجام شــده است. همچنین توسط شورای تحقیقات 

علوم طبیعی و مهندسی کانادا حمایت شده است.
تحقیق موازی

در حالــی که تحقیقات ریمینک در درجه اول با 
تمرکز بر بررســی سوابق سنگی طی میلیاردها سال به 
بررســی تکامل پوسته زمین می پردازد، مطالعه ای که 
ژنــگ بین دنگ و تیمش در مجله Nature منتشــر 
کرده اند، باورهای ســنتی در مورد همرفت گوشــته 
و زمین ســاخت صفحه ای را به چالش می کشد. این 
یافته ها به طرز جالبی به هم مرتبط هســتند و درک ما 

را از تاریخ پیچیده زمین شناسی گسترش می دهند.
مطالعه دنگ طبقه بندی همرفت گوشــته را در 
طول بیشــتر تاریخ زمین پیشــنهاد می کند که نشان 
می دهد زمین ســاخت صفحه ای در طول زمین اولیه 

به گوشته بالایی محدود می شد.
این در تضاد با این باور غالب است که جابجایی 
گوشــته از زمان شکل گیری زمین در ۴.۵ میلیارد سال 

پیش به صورت یک لایه عمل کرده است.
پیامدهــای این مطالعه عمیق هســتند، زیرا این 
احتمال را افزایش می دهد که گوشــته پایینی ممکن 
اســت حاوی مواد اولیه دســت نخورده باشد که بر 
ترکیب اصلی زمین و منبــع مواد فرار ضروری برای 

توسعه حیات نور می تاباند.
در اصــل، کار ریمینــک بینش هایی را در مورد 
تکامل سطح زمین و فرآیندهای بلندمدت شکل دهنده 
آن ارائه می دهــد، در حالی که مطالعه دنگ ایده های 
ثابت شــده در مورد پویایــی درون زمین را به چالش 

می کشد.
هــر دو مطالعه با هم به درک جامع تری از تاریخ 
زمین شناسی سیاره ما کمک می کنند و زمینه ارزشمندی 
را برای تحقیقات مداوم در این زمینه ارائه می دهند. این 
تلاش مشــترک میان دانشمندان حوزه های مختلف، 
درک ما را از گذشته پیچیده زمین و پیامدهای آن برای 

مطالعه سایر اجرام آسمانی بهبود می بخشد.

گروه علمی و آموزشــی- در 
حالی که به نظر می رســد سامسونگ 
اوایل ســال آینده میلادی از نســل 
جدید گوشی های سری A رونمایی 
کند، اطلاعاتی درباره آن فاش شــده 

است.
در شــرایطی کــه پیش بینــی 

می شود کمپانی سامسونگ در اوایل 
ســال جدید میلادی از نســل جدید 
گوشی های سری A گلکسی رونمایی 
کند، اولین اطلاعات از محبوب ترین 
عضو این خانواده، گوشــی A۵۵، به 
نفع گیمر ها فاش شــد.در اطلاعاتی 
که از نســل جدید گوشــی گلکسی 

A۵۵ از کمپانی کره ای سامســونگ 
درز کرده، مشخص شد که کره ای ها 
قصد ندارند چیپ های اسنپدراگون را 
جایگزین تراشه های اگزینوس خود 
کنند.در حالی که انتظار می رفت سری 
جدید گوشــی های گلکسی با چیپ 
اســنپدراگون به بازار عرضه شــود، 

سامســونگ با تقویت تراشــه های 
اگزینوس و اســتفاده از پردازشــگر 
AMD توانســت کیفیتــی بالاتر از 
چیپ های اســنپدراگون را در زمینه 
گیمینــگ خصوصــا خلــق کند که 
خبری خوب برای گیمر ها محسوب 
می شود.گوشــی A۵۵ قرار است با 

تراشــه اگزینوس۱۴۸۰، نمایشــگر 
سوپر امولد با رفرش ریت ۱۲۰ هرتز، 
 IP۶۷ اســپیکر استریو و اســتاندارد
بــرای مقاومت در برابــر نفوذ آب و 

گردوغبار تولید شود.  
گفته می شود روی پنل جلویی و 
پشتی این دستگاه شیشه گوریلاگلس 

کشیده می شود، دوربین اصلی آن ۵۰ 
مگاپیکســلی خواهد بود و احتمالا 
قــادر به پشــتیبانی از کارت حافظه 
نیز می باشــد. کارشناسان امیدوارند 
عملکرد دوربین ســلفی در این نسل 
از گوشی های سامسونگ بهبود پیدا 

کند.

کشف جدید در مورد پوسته و گوشته زمین

گروه علمی و آموزشی- امسال 
دانشــگاه ها و موسسات آموزش عالی 
وارد دومین سال آموزش حضوری خود 
پس از کرونا می شوند و به نظر می رسد 
مشکلات و محدودیت های صنفی و 
آموزشــی دانشــگاه ها برای پذیرش 
مجدد حضوری دانشجویان رفع شده 
و آمادگی بیشتری برای بازگشایی این 
مراکز وجــود دارد. در این رابطه دکتر 
محمد علی زلفی گل در حاشیه اجلاس 
روسای دانشگاه های کشور به  تفاوت 
آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها در مقایسه 
با ســال گذشته اشاره کرد و گفت: سال 
گذشته یک ســری از زیرساخت های 

دانشــگاه ها پس از تعطیلی این مراکز 
به دلیل شــیوع کرونا ویروس آسیب 
دیــده بود و تعــدادی از خوابگاه های 
خودگردان تغییر کاربــری داده بودند 
و آزمایشگاه ها، ســلف سرویس ها و 
سالن های ورزشی با مشکلاتی مواجه 
بودند. همچنین به دلیل شیوع کرونا و 
تعطیلی آموزش حضوری در دانشگاه 
ها یک ســری ارتباطات دانشجویان با 
تشکل های سیاسی، فرهنگی و کانون 
ها دچار خدشــه شــده بود و فعالیت 
های فوق برنامه دانشــگاه ها قطع شده 
بود که خوشبختانه امسال با تجربه ای 
که از ســال گذشته بدســت آوردیم از 
فرصت تابستان برای رفع این مشکلات 
استفاده شد. در سال جدید برنامه ریزی 

کردیــم تمامی برنامه هــای فرهنگی، 
آموزشــی، ورزشــی و فوق برنامه ای 
دانشگاه ها اجرایی شوند.دکتر زلفی گل 
تاکید کرد: ما تلاش کردیم برای ســال 
تحصیلی جدید، علاوه بر فعالیت های 
آموزشی معمول علمی، برای ۸۵ ساعت 
اوقات فراغت دانشجویان برنامه های 
متنوعی در نظر بگیریم تا نشاط بیشتری 
در دانشــگاه هــا جاری کنیم.  ســال 
تحصیلــی ورودی هــای جدید دوره 
کارشناسی دانشــگاه ها به دلیل اینکه 
دانشــجو معلمانی که از طریق آموزش 
و پرورش قرار است پذیرفته شوند باید 
از نظر صلاحیت های علمی و گزینشی 
مورد بررسی قرار بگیرند و این امر نیاز 
به زمان داشت در نتیجه سال تحصیلی 

این نو دانشجویان از هفته سوم مهر آغاز 
می شود. 

قــول وزیــر علــوم برای 
امانتداری از دانشجویان

همچنین دکتر محمدعلی زلفی گل 
به میزان آمادگی دانشگاه ها برای پذیرش 
دانشجویان و آغاز سال تحصیلی جدید 
اشــاره و اظهار کرد: خوشبختانه اواخر 
خرداد امسال با پیگیری هایی که انجام 
شد اعتبار مناسبی برای تعمیر و تجهیز 
در اختیار دانشــگاه ها قــرار دادیم و از 
آنهــا خواســتیم از فرصت تعطیلات 
تابستان برای بازسازی امکانات رفاهی، 
تجهیزاتــی و بازســازی خوابگاه ها 
استفاده کنند، تا برای آغاز سال تحصیلی 

مشکلی نداشته باشیم. 
وزیر علــوم با بیــان اینکه مردم 
فرزندان خودشــان را در دانشگاه ها به 
امانت می گذارند، گفت: قول می دهم 
امانتــدار امینــی برای دانشــجویان و 
جگرگوشــه های مردم باشــیم تا آنها 
بتواننــد در کمــال امنیــت و آرامش 
فعالیت های علمی،تحقیقاتی، فرهنگی 
و ورزشی خود را دنبال کرده و از دوران 
دانشجویی خود نهایت استفاده را ببرند. 
خدا را شاکر هستم جامعه دانشگاهی ما 
فهیم و فرهیخته هستند و ما به وجودشان 
افتخار می کنیم و چون از ســطح فهم 
و درک بالایــی برخوردارنــد و از این 
جهت جــای نگرانی بــرای ما وجود 
ندارد. گاهــی هجمه هایی از بیرون به 
اســاتید و دانشجویان وارد می شود که 
خوشــبختانه جامعه دانشگاهی خیلی 
زود این هجمه ها را تشخیص می دهد. 
امیدواریم امسال شاهد حضور پرشور 
نشاط دانشجویان در دانشگاه ها باشیم.

حضور و غیاب الکترونیکی 
دانشجویان

الکترونیکی شدن حضور و غیاب 
یکــی از مهم ترین تغییرات سیســتم 
آموزش عالی برای سال تحصیلی جدید 
اســت که بر این اساس حضور غیاب 
دانشــجویان به صورت الکترونیکی 
ثبت می شــود. در خصوص مهم ترین 
تغییــرات آموزشــی نیز  دکتر قاســم 
عموعابدینی معاون آموزشی وزیر علوم 

به ایســنا گفت: اخیرا »آئین نامه استاد 
راهنما یا راهبر آموزشــی در دوره های 
کاردانــی و کارشناســی«، »مقررات 
آموزشــی در کلیه مقاطع تحصیلی«، 
»تدویــن و بازنگــری ۱۵۰۰ برنامه 
درسی« و »شیوه نامه اجرایی دروس 
مهارتی و اشتغال پذیری«، چهار مصوبه 
جدید آموزشی وزارت علوم هستند که 
آئین نامه آنها طراحی شــد و ابلاغ شد. 
معاون آموزشی وزارت علوم همچنین 
به برنامه هفتم توسعه کشور اشاره کرد 
و گفــت: در صورتی کــه فصل هفتم 
این برنامه کــه به حوزه آموزش عالی، 
پژوهشــی و فناوری مرتبط اســت در 
مجلس تصویب نهایی شــود، شاهد 
تحول اساسی در آموزش عالی خواهیم 

بود که البته این برنامه در کمیسیون تلفیق 
نهایی شده اســت.دکتر عمو عابدینی 
از الــزام آور شــدن حضــور و غیاب 
دانشگاه ها  دانشــجویان  الکترونیکی 
خبر داد و گفت: سامانه مرکزی سیستم 
حضور غیــاب الکترونیکی در وزارت 
علوم در مراحل نهایی تدوین قرار دارد 
و همه دانشــگاه ها باید حضور غیاب 
خــود را به صــورت »الکترونیکی« 
ثبت کنند.وی همچنین با اشاره به ریل 
گــذاری جدید در آموزش عالی اظهار 
کرد: بر این اساس دانشگاه ها باید برنامه 
محور، استاد محوری و شاگرد محوری 
را سرلوحه برنامه خود قرار بدهند و در 
این مســیر ۳۰ دانشگاه کشور که اغلب 
دانشــگاه های معین هستند تا پنج سال 
باید بر اساس "برنامه محوری"، "استاد 
محوری" و "شاگرد محوری" حرکت 
کنند.معاون آموزشی وزیر علوم با تاکید 
بر اینکه سال تحصیلی تمامی دانشگاه ها 
از سوم مهر ماه شروع می شود خطرنشان 
کرد: ما آموزش مجازی در دانشــگاه ها 

نداریم و دانشــگاه ها از ســوم مهر ماه 
آموزش خــود را به صورت حضوری 

آغاز خواهند کرد.
وضعیت نودانشجویان

وزیر علوم همچنین در خصوص 
زمان آموزش دانشجویان جدیدالورود 
نیز تصریح کرد: سال تحصیلی ورودی 
های جدید دوره کارشناســی دانشگاه 
ها به دلیل اینکه دانشــجو معلمانی که 
از طریق آموزش و پرورش قرار اســت 
پذیرفته شوند باید از نظر صلاحیت های 
علمی و گزینشــی مورد بررسی قرار 
بگیرند و این امر نیاز به زمان داشت در 
نتیجه سال تحصیلی این نو دانشجویان 

از هفته سوم مهر آغاز می شود. 
شــیوه آمــوزش مقاطــع 

تحصیلی
در همین رابطه دکتر علی شمسی 
پور سخنگوی وزارت علوم در تشریح 
نحوه برگزاری سال تحصیلی دانشگاه 
ها و موسســات آمــوزش عالی اظهار 
کــرد:  تمامی هماهنگی های لازم برای 
بازگشــایی دانشــگاه ها و موسسات 
آموزش عالی و استقبال از دانشجویان 
از هر جهت انجام شده و وزارت علوم 
و دانشگاه ها با آمادگی کامل وارد سال 
تحصیلی جدید می شوند.شیوه آموزش 
تمامی دانشــجویان در سال تحصیلی 
جدید به صورت حضوری خواهد بود 
و آموزش مجازی نداریم. صندوق رفاه 
دانشجویان وزارت علوم نیز اعلام کرد؛ 
دانشجویان دوره های روزانه دانشگاه ها 
و موسسات آموزش عالی در صورت 
درخواست اسکان در خوابگاه ها برای 
نیم سال اول ۱۴۰۳-۱۴۰۲ باید در سامانه 
جدید این صندوق ثبت نام می کردند.بر 
این اساس با توجه به راه اندازی سامانه 
جدید صندوق رفاه دانشجویان و لزوم 

ثبت درخواست اقامت توسط دانشجو 
برای هر نیم ســال تحصیلی، آن  دسته 
از دانشجویان که درخواست خوابگاه 
برای نیمســال اول تحصیلی )۱۴۰۳-
۱۴۰۲( دارند، باید حداکثر تا تاریخ ۲۶ 
شهریور می توانستند به سامانه صندوق 
refah.swf.رفاه دانشجویان به آدرس
ir  مراجعه و درخواســت اقامت خود 
را ثبت کنند.طبــق تاکید صندوق رفاه 
دانشجویان، دانشجویانی که درخواست 
خود را برای اسکان در خوابگاه ها ثبت 
نکنند امکان اســتفاده از خوابگاه برای 
نیمسال اول تحصیلی)۱۴۰۲-۱۴۰۳(
را نخواهند داشت.همچنین دانشجویان 
در صورت داشتن هر گونه سوال یا ابهام 
در خصوص اســکان در خوابگاه های 

دانشــجویی می توانند از طریق سامانه 
پرسش و پاســخ گلستان با کارشناس 
مربوطه مطرح نموده و در اســرع وقت 

پاسخ خود را دریافت کنند.
تغذیه دانشجویان

دکتر مسعود گنجی رییس صندوق 
رفاه دانشــجویان درباره شرایط تغذیه 
دانشــجویان در سال تحصیلی جدید 
گفت: سعی کردیم برای سال تحصیلی 
جدید هزینه غذای دانشجویان افزایش 
حداقلی داشــته باشد بر همین اساس، 
قیمت غذای کــم هزینه ۵۰۰۰ تومان، 
قیمت غــذای متوســط هزینه ۸۰۰۰ 
تومان و قیمت غذای پرهزینه ۱۰ هزار 
تومان تعیین شده است.وی تاکید کرد: 
قیمت های جدید غذای دانشجویان که 
معادل حــدود ۱۵ درصد قیمت تمام 
شده غذای دانشجویی است، از مهر ماه 
یعنی سال تحصیلی جدید اجرا خواهد 
شــد.رییس صندوق رفاه دانشجویان 
اظهار کــرد: اجرای مدل جدید الگوی 
غذای دانشجویی که قرار بود براساس 

آن دانشجویان یارانه تغذیه دریافت کنند 
به دلیل مهیا نبودن زیرســاخت ها در 
تمام دانشگاه ها فراهم نشد.بیش از این 
دکتر هاشــم داداش پور رئیس سازمان 
دانشــجویان ضمن اشــاره به برنامه 
جدید وزارت علــوم در حوزه تغذیه 
دانشــجویی گفته بود: در حوزه تغذیه 
دانشــجویی ما برنامه ای تحت عنوان 
"الگوی تامین مالی تغذیه در ســطح 
دانشگاه های کشــور "تدوین کردیم 
و با همکاری ســازمان برنامه و بودجه 
کشور و مشورت دانشگاه ها دنبال این 
هســتیم که تحولی در حوزه مدیریت 
تغذیه دانشــجویان صــورت بدهیم.

وی در ادامــه تاکید کرد: یکی از گزینه 
های ما در تامین مالی تغذیه در ســطح 
دانشگاه های کشور این است که بجای 
اینکه منابع در اختیار دانشــگاه ها قرار 
بگیــرد را در اختیار مصرف کنندگان یا 
همان دانشجویان قرار دهیم. یعنی منابع 
تغذیه دانشجویان که دولت به دانشگاه 
ها اختصاص می دهد را به مرور زمان از 
طریق دانشگاه ها به دانشجویان بدهیم 
در عــوض تنوع غذایــی را به حداکثر 
برسانیم. به این ترتیب دانشجویان یارانه 

تغذیه دریافت خواهند کرد.
رییس ســازمان امور دانشجویان 
خاطر نشــان کــرد: برنامه فــوق در 
خصوص تغذیه دانشــجویان هنوز در 
مرحله بررســی می باشد و به تصمیم 
قطعــی در خصوص عــدد مربوط به 
تغذیه دانشجویان نرســیدیم. داداش 
پور افــزود: دولت در مجموع حدود ۵ 
هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان بابت تغذیه 
دانشجویی به دانشگاه های کشور اعتبار 
تخصیــص می دهد این عدد حدود ۲۰ 
درصد از بودجه کل دانشگاه های کشور 
است. قرار شد ما نظامی طراحی کنیم که 
در آن ســهم دانشجو، دولت و دانشگاه 
ها بــه گونه ای طراحی شــود که اولا 
دانشجویان بدانند چه میزان منابعی در 
اختیارشان است و از طرفی ما نیز بتوانیم 
مشــکل مربوط به تغذیه را حل کنیم؛ 
ضمن اینکــه تلاش کنیم رضایتمندی 
دانشجویان در باب تنوع و کیفیت غذا 

افزایش یابد.

گذری بر آغاز سال تحصیلی جدیددر دانشگاه ها؛

از حضور و غیاب الکترونیکی دانشجویان 
در سال جدید تا قول وزیر علوم برای 

امانتداری از دانشجویان
دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی کشور از سوم مهر در حالی سال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ را به صورت رسمی

 آغاز شد که جای خالی نودانشجویان در دانشگاه ها خالی است و دانشجویان جدیدالورود باید تا هفته سوم مهر ماه منتظر آغاز 
سال تحصیلی خود باشند.

یکی از گزینه های ما در تامین مالی تغذیه در ســطح دانشــگاه های کشــور این است که 
بجای اینکه منابع در اختیار دانشگاه ها قرار بگیرد را در اختیار مصرف کنندگان یا همان 
دانشجویان قرار دهیم. یعنی منابع تغذیه دانشجویان که دولت به دانشگاه ها اختصاص 
می دهد را به مرور زمان از طریق دانشگاه ها به دانشجویان بدهیم در عوض تنوع غذایی 
را به حداکثر برســانیم. به این ترتیب دانشــجویان یارانه تغذیه دریافت خواهند کرد.
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